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Papp Lajos államtitkár 
látogatása 

Csongrád megyében 
Tegnap, csütörtökön me-

gyénkbe érkezett dr. Papp 
Lajos államtitkár, a Minisz-
tertanács Tanácsi Hivatalá-
nak elnöke. A délelőtti 
órákban megbeszélést foly-
tatott a megyei tanácshá-
zán Szabó Sándorral, a me-
gyei tanács elnökével. aki 
az időszerű tanácsi felada-
tokról tájékoztatta az ál-
lamtitkárt. Részletesebben 
szólt a terület- és a telepü-
lésfejlesztés kérdéseiről, az 
idén január elsejével végre-
hajtott átszervezés tapasz-
talatairól. Ezt követően dr. 
Papp Lajos államtitkár 
Szabó Sándor kíséretében 
Makóra utazott, ahol a vá-

rosi tanács tisztségviselőivel 
folytattak megbeszélést. Az 
államtitkár tájékozódott a 
város és a városkörnyéki 
községek helyzetéről, prob-
lémáiról. Ezen a megbeszé-
lésen több városkörnyéki 
község tanácsi vezetője is 
részt vett. 

A délutáni órákban dr. 
Papp Lajost fogadta dr. 
Komócsin Mihály, az 
MSZMP KB tagja, a me-
gyei pártbizottság első tit-
kára. A megbeszélésen je-
len volt a megyei tanács 
elnöke is. 

Dr. Papp Lajos az esti 
órákban-visszautazott Buda-
pestre. 

Korai 
szőlőfajta 

Űj. korai szőlőfajtát ne-
mesítettek ki a Keszthelyi 
Agrártudományi Egyetem 
kertészeti tanszékének tu-
dományos munkatársai. A 
Nektár nevű fajta a legko-
rábbi hazai borszőlő: au-
gusztus végén már szüretel-
hető. Az enyhén illatos sző-
lő bőtermő, átlagosan 28 de-
kás fürtöket hoz. jól cukro-
sodik. s ami még javára 
írható: nem rothadékony, 
tehát jól bírja a csapadékos 
időjárást. 

Az egyetem kísérleti tele-
pén és a Balatonbogiári 
Mezőgazdasági Kombinát-
ban megkezdték az új sző-
lőfajta szaporítását. Az in-
tenzív szaporítással több év-
vel rövidítették meg az 
üzemi telepítéshez ele-
gendő dugvány előállítását. 

Fagy után - öntözés 
Á reményekkel kecsegtető 

majUi csak a fagyott helyét 
találta a szeszélyes április-
nak. Mint ismeretes öt-hat 
fokos hideg tarolta a zöldel-
lő, virágbaborult határt. 
Alattomosan megfojtva a. 
reménykedő természetet, só-
hajt szakajtva a gazdálkodó 
emberben: vaion mi jöhet 
mé f ezután? Mert tavaly az 
aszály égetett, télen a hó-
vihar tombolt, a tavaszon a 
szél kegyetlenkedett... A 
gazdaságok kára már az áp-
rilisi fagy előtt tetemesre 
gyülemlett, nem csoda hát. 
ha mostanában nincsenek a 
legrózsásabb hangulatukban 
e földek vigvázói. A szaty-
ra azi FiTln—Magyar Barátság 
Tsz-ben száz hektárnál na-
gyobb gyümölcsös fagyott 
el. A főkertész már fölocsú-
dott az első' kábulatból, s 
higgadt fejjel vázolta a tör-
ténteket; 

— Már tokban volt a ba-
rack. mivel sziromhullás 
után érte a hideg. A terve-
ink szerint több mint 600 
tonna gyümölcsnek kellett, 
volna teremnie ezen a nyá-
ron. és örülhetünk, ha a ti-
zede megmarad. Ilyenkor az 
utóhatások még nem észlel-
hetők. egv viszont biztos: a 
zöldmunkák megszaporod-
nak. 

— Mit tesz ilyenkor a 
téesz kertésze? 

— Sóhajtozik és bízik 
hogy a paprikaföld talán 
fog vrisza valamit a vesz-
teségből. 

Közben megérkeznek a 
'..hivatalom fagvm^rők". az 
Állami Biztosító kárbecslői 
A szatvmazi irodában Ma-
joros Mihály és Szép Ernő 
fogott kp"et a téesz képvise-
lőivel. Illett is utána tisz-
tázni. osztoznak-e a szak-
emberek a gazdák bánatá-
ban? 

— Bár ne lenne dolgunk 
•— mondták egy embe-ként 
•— mi szívesen maradtunk 
volna a helyünkön. 

Mint kiderült: egyikük a 
makói, másikuk a vásárhelyi 
körzetbő1 lett ..mozgósítva" 
p fagv kárának mérésére. A 
többiek is a nyakukba vet-
ték a határt. 

— - Miképpen mérhető 
Szakszerűen, a csapás? 

— Késsel vagy körömmel 
szétvágiuk a parányi ter-
mést és színéről lehet tud-
ni: megtermékenvült-e vagv 
Bem. Ha egészséges. akkor 
növekedésnek indult. Kiszá-
moljuk. hogy száz rügyből 
mennvi feketedett meg. és 
ennek alapján térít vissza 
pénzt a biztosító. Ugyanis 
megállapodás, hocy a termés 
eladása után számolunk el 
egvmással. 

Az sem maradt titokban 
hogv a mindennapi vásárló-
nak tekintélyes summának 
tűnő összegek, amelyet a 
biztosító fizet, csak a leg-
szükségesebb munkákra ele-
gendők. Az elmaradt hasz-
not nem lehet pótolni. 

Dr. Papp Elemér téesz-
elnök is azt hajtogattr: szí-
vesebben fizetnek inkább 

Költscees ma a gazüálkeflás. A forráskűti téeszben a 
kmmnl'termes-tés eddig 20 millió forintba került. Hogy 
megterül-e a befektetés, az a kénünkön látható permete-

zők munkáján is múlik 

potvára ezután, mintsem 
mégegvszer több millió fo-
rint legyen a káruk. Nem-
csak a miümölcs veszett 
Szatymazon. oda a lucerna 
első termése is. Szándékuk 
hogv mielőtt téliesen ..le-
ülnének a táblák" lekaszál-
ják a jószágok eledelét. 
Hadd növekedjék helyén az 
új. 

Szóbq jött a holnapot la'-
to'gató beszélgetéskor, hogv 
szívesen ad"a!< maid köl-
csön. gyümölcss7edő embere-
ket paprikahasogatókért. 
Sőt a piacoló teherautók is 
mehetnek máshová, ha lesz 
mit hordaniuk. 

Forráskúton a Haladás 
Tsz-ben és máshol is lehan-
goló a rozsdabarnáin égett 
krumpliföldek látványa. 
Amint Monostori Dávid el-
nökhelyettes mondotta: 
minden lebarnult, ami a 
föld fölött volt. Csaknem 
200 hektár korai krymplit 
vetett vissza növekedésében 
a gorom.ba időjárás. Sándor 
Tibor elnök szerint emiatt 
körülbelül három hetet ké-
sik majd a piacon az új-
krumpli. 

A hangos gondolkodás 
summázata. hogv várhatóan 
űr keletkezik az ellátásban, 
hiszen mikorra fölszedik a 
fólia alatt növesztett gumó-
kat. még nem lesz eladható 
a szabadföldi termés. Emiatt 
elképzelhető. hogy ..égig 
szalad" a krumpli ára. Sei-
le'.i ezt az ez ünnep előtti 
tapasztalat is. hogy a Marx 
lén Piacon 10 forintért ia 

csak ..véletlenül" lehetett 
találni burgonyát. Ha végig-
gondoltuk. hogv ásásakor 
alig lehet ..elsózni" négy-öt 
forintért a szép krumpli ki-
lóját. el is hisszük. hogy 
ilvenkor az árakkal szép ko-
mótosan emelkedik a ter-
melő-vásárló vérnyomása is. 
Az is igaz. a zöldségtermesz-
tés megszervezése, a piaci 
gvakorla? sokkal bonyolul-
tabb. mint ahogy ezt mi 
egyszerű vásárlók hinnők, de 
a nagy árkülönbözetek min-
denképpen figve'me/tető je-
lenségek — mindnyájunk-
nak. 

Az élet nem ál'hat meg 
— vallják a gazdák, s bízni 
kell. hoev a természet 
előbb-utóbb rendbehozza 
amit elrontott. A gabona-
földek bizakodásra adnak 
okot. Forráskúton. annak 
ellenére hogv 500 hektáron 
újra kellett vetni az árpát 
még iói mutatnak a parcel-
lák. Mégsem nvug'xitak. hi-
szen ahogy mondani szokás 
a gabona bokrosodása után 
kezdi a föld rablását s ha 
akkor nem talál magának 
tápláló anyagot, elakad a 
fejlődése. A növekedéshez 
szükséges alapok megvannak 
— időben beadagolták a ta-
lajba — csak most már a 
csapadék, az aranvat érő 
máiusi eső hiányzik. Ha hi-
hetünk a megfigyelésnek, ak-
kor a fagyok ezt 'is hozzál? 
magukkal. 

Lehet az éppen gyógyító 
öntözés is . . . 

Majoros Tibor 

Tanácsülés Sándorfalván 
Sándorfalva nagyközségi 

közös tanacs tegnap, csütör-
tökön délután ülésezett. A 
testület megvitatta és elfo-
gadta a szakigazgatási szerv 
működéséről, az 1983. évi 
költségvetési és fejlesztési 
terv felhasználásáról szóló 
beszámolót, majd a tanács-
kozás előterjesztések elfoga-
dásával ért véget. 

A tanácsi gazdálkodás 
múlt évi lehetőségeit vizs-
gálva a testület arra az ál-
láspontra jutott, hogy Sán-
dorfalva történetében soha 
nem volt olyan időszak, 
mint most, a VI. ötéves 
terv idején, amikor annyi 
fejlesztésre kerülhetett sor. 
A tanács tavaly 27 millió 
forintból gazdálkodott. Ez 
az összeg nemcsak arra volt 
elegendő, hogy az alapellá-
tás szinten tartását biztosít-
sák. hanem az oktatás, a 
szociális ellátás és az egészr 
ségügy területén színvonal-
emelésre is nvílt lehetőség. 
Szó volt két jelentős beru-
házásról, a hat tantermes 
iskola és a 75 férőhelyes óvo-
da építéséről. Az iskola 17 
millió forintos költséggel 
készül, átadási határideje 
1985. augusztus 30. Az óvo-

da 10 millió forintba kerül, 
és az idén nyáron szeretnék 
felavatni. 

Sándorfalván és a társ-
községben Dócon a magán-
építők mozgalma évről évre 
erősödik. A szakigazgatási 
6zervek ezt a törekvést 
porták, építési telkek bizto-
sításával tudják segíteni. A 
testület képet kapott a par-
cellázás helyzetéről is. Ne-
vezetesen: 191 építési telket 
alakítottak ki. amelyből 
hatvanegyet az idén oszta-
nak. A porták használatba 
vételi díja 88 forint négy-
zetméterenként. Sándorfal-
ván számítanak arra, hogy 
Szegedről sok olyan állam-
polgár költözik ki. aki la-
káshelyzetét elsősorban a 
korszerű társas, illetve csa-
ládi házak építésével sze-
retné megoldani. Mivel a 
nagyközség nincs messze 
Szegedtől így arra is gon-
dolnak, hogy a kiskerteket 
még többen igénvlik. A ta-
nács 182. 1100 négyzetméte-
res hétvégi kertet alakít ki. 

A testület értékelte a 
múlt évi társadalmi munka 
eredményeit is. A lakosság 
közhasznú tevékenysége 5.3 
millió forint. A helybeliek 

sokat segítettek a csatornák 
tisztításánál, az új óvoda 
építésénél. A tanács remé-
nyét fejezte ki, hogy a tár-
sadalmimunka-akciók az 
idén is eredményesek lesz-
nek. 

Dr. öcsai József tanácsel-
nök. aki a felszabadulás óta 
a közigazgatásban dolgozik, 
és 24 éven keresztül volt 
tanácselnök. megromlott 
egészségi állapotára való 
tekintettel hivatali funkció-
ja alóli felmentését kérte. 
A tanács elismerését és kö-
szönetét kifejezve, tisztségé-
ből felmentette. Szeged tár-
sadalmi, állami, politikai 
szerveinek képviseletében 
Oláh Miklós, a városi párt-
bizottság titkára fejezte ki 
elismerését dr. Ócsai József-
nek több évtizedes közéleti 
munkájáért. A • megyei ta-
nács szervei nevében Kar-
sai Árpádné dr.. a megyei 
tanács osztályvezető-helyet-
tese mondott köszöntőt ál-
dozatos tevékenységéért. 

A népfront javaslatára a 
testület Kónya Józsefet, a 
háziipari szövetkezet elnö-
két választotta meg tanács-
elnöknek. 

Személyi számitógépek a mezőgazdaságban 

Chipkorszak a küszöbön 
A hetvenes ' évek a vegy-

szerek forradalmát hozta a 
magyar mezőgazdaságban, a 
nyolcvanas évek remélhető-
leg a szervezését hozza. 
Ebben vannak ugyanis a to-
vábbi gazdálkodási tartalé-
kok. A számítógép — ha 
késve, és a kívánatosnál las-
sabban is — elfoglalja he-
lyét a mezőgazdasági nagy-
üzemekben. Ma már anyagi-
lag is könnyen elérhetők 
a/.ok a személyi számítógé-
pek, amelyek forradalmasít-
ják a téeszek irányítását, 
tervezési és ármunkáját, 
gyors, pontos adatszolgálta-
tást, az ugrásszerűen megnö-
vekvő információmennyiség 
hatékony felhasználását te-
szik lehetővé. 

A közvélemény szemében 
a számítógép máig afféle 
mítosz, a matematikától va-
ló borzongásunktól áthatott 
idegen szerkezet. Holott 
Nyugat-Európában, vagy az 
Egyesült Államokban már 
egyetemisták, vagv kiskeres-
kedők is használják a sze-
mélyi számítógépeket min-
dennapi ügyeik bonyolításá-
ban. Ezekhez az úi, a mik-
roelektronika eredményed 
F;ílhasználó masinákhoz már 
nem kell légkondicionált te-
rem. különlegesen képzett 
kezelő személvzet, tömérdek 
anvag. s pénzben is olcsób-
bak, felhasználás) lehetősé-
geik széles körűek. 

A szemé 1!!* számítanának, 
vénr-erűsitésérp általuk 
nyúHoif lehetősének megis-
mertetésére rennrrett rtna-
knrirtti b emuratóval egybe-
7 előadást tegnap az 
MTEE^-ben n Magyar Ag-
rártudományi Emietem és a 
Mezöna-daséni VnyvUe 1 szer-
vezési és Számítástechnikai 
Közös Vállalat — MÜSZI 
— termelőszövetkezeti köny-
veik. számviteli szakembe-
rek részére. Szungyi László, 
a vállalat osztályvezetője 

tartott előadást, amelyben a 

Sharp licenc alapián készü-

lő PTA 4000 jelű személyi 

számítógépet, valamint a 

Commodore VC 64 típusú, 

nagyobb teljesítményű, ha-

sonló célokra alkalmazható 

gépet mutatták be. 

A Sharp kisgép sokoldalú-

an hasznosítható. Megoldha-

tó vele a döntés-előkészítés-

hez szükséges optimalizálás. 

Például eldönthető, hogy 

adott feltételek mellett — 

talajviszonyok, gépkapaci-

tás, kézi munkaerő — hány-
féle, milyen árfekvésű nö-
vénykultúrát, a rendelkezés-
re álló összes területen ho-
gyan lehet a leggazdaságo-
sabban termelni. Lehet vele 
optimalizálni á takarmány-
adagokat: milyen állatfaj-
nak, milyen korcsoportok-
ban, milyen beltartalmi ér-
tékű takarmányból mennyit 
kell adni, hogy a rendelke-
zésre álló feltételeket a leg-
jobban felhasználják. Ugyan-
ez megoldható a beruházási 
döntések előkészítésekor. Ké-
szültek programok haté-
konyságvizsgálatra, költség-
és nyereségviszonyok elem-
zésére, a tervteljesítés nap-
rakész értékelésére. 

Egy másik programcsomag 

ugyanezen a gépen a szál-

lítás szervezését, műtrágyá-

zást, -növényvédelmi szerve-

zést, sőt, a borházasítást 

könnyíti meg. Létezik mái" 

mérlegellenőrző program — 

sajnos, olyan még nem, 

amely alkalmas lenne ezen a 

gépen a z éves mérleg elké-

szítésére. Az ellenőrzés sem 

lényegtelen: komoly bünte-

tő kamatoktól kímélheti meg 

a gazdaságokat az önellen-

őrzés, ami annál is bizto-

sabb, mert a közeljövőben a 

PM ellenőrzési igazgatósá-

gok is ugyanezt a progra-

mot fogják használni. A sze-

mélyi számítógépek fölhasz-

nálhatók árképzési feladatok 

megoldására, adózási prog-

ramok állnak rendelkezésre, 

munkaügyi statisztikák ké-

szítésére is alkalmas a gép, 

A megfelelő program teher-

gépkocsi-menetlevél, trak-
tormunkalap nyilvántartá-
sára, feldolgozására alkal-
mas. 

A Sharp kisgép egy híján 
40 ezer forintba kerül. A 
hozzávaló programokért bo-
nyolultságuktól függően 5— 
10 ezer körüli összeget kér-
nek. A Commodore nagyjá-
ból hasonló, de komolyabb, 
bonyolultabb, több változós 
féladatok megoldására ké-
pes. Ehhez még most készí-
tik: a programokat. Az ára 
jelenleg 250 ezer forint, az 
öttömösi Magyar László Tsz 
lesz a referenciaüzem, amely 
a gyakorlatban is kipróbálja 
a gépet, s tapasztalatait hasz-
nosíthatják a többi gazdasá-
gok is. Ahol szeretnének szá-
mítógépet. de nincs hozzá 
fejlesztési alap, ott bérelhet-
nek, s a bank sem zárkózik 
ei attól, hogv hitelt adjon 
ilyen berendezésekre. 

E két berendezés szerviz-

ellátása biztosított, a MÜSZ1 

kikénzi kezelésére az embe-

reket. programokat, vagv 

programcsomagokat« is a gaz-

daságok rendelkezésére bo-

csát. A tegnapi értekezleten 

számítástechnikai fórum ala-

kult. Fuksz Andrásnak. a 

baksi Magyar—Bolgár Ba-

rátság Tsz közgazdasági el-

nökhelyettesének vezetésé-

vel. amely a felhasználó! 

igények szellemében igyek-

szik megkönnyíteni a szemé-

lyi számítógépek nyújtotta 

lehetőségek mind teljesebb 

és eredményesebb kihaszná-

lását a mezőgazdaságban. 

T. I. 

Taxi-szerződés 
Jó dolog a konkurrencia, 

mert rugalmassá tesz ben-
nünket. És az sem baj, ha 
a kölcsönösség, a valamit 
valamiért elv alapján. 

Két szerződés is bizony-
ság minderre, amelyeket a 
Napfény Taxi munkabrigád 
kötött a kórház-rendelőin-
tézettel. illetve az orvostu-
dományi egyetemmel. És 
hogy mit vállaltak a szer-
ződő felek? A taxisok pél-
dául azt, hogy csak a nyolc-
forintos alapdíjjal áiinak 
ki, ha ügyeletes orvos, ápo-
lók szállítására kérik őket. 
Ingyenesen állnak az egész-
ségügyi intézmények ren-

delkezésére sürgős esetek-
ben, ha például tömeges 
baleset történik, vagy ép-
pen ételmérgezés, ha sürgős 
műtétekhez kell orvosokat, 
asszisztenciát beszállítani. 
Vállalják a vér- és izotóp-
szállítást. s az intézmények-
nek visszatérítik a telefo-
nos kocsirendelés költségét 
is. Mindezért cserébe vi-
szont az egészségügyi intéz-
ményekhez. amennyiben 
oda taxira van szükség, a 
Napfény kocsijait hívják. 

A szerződéssel alighanem 
mindenki jól jár. De hát 
éppen ez az ilyen jellegű 
megállapodások célja. 


